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In de Focus van 2021 spraken wij 
de wens uit dat de samenleving 
weer open zou gaan. In deze Focus 
zijn wij dan ook verheugd terug 
te mogen blikken op een jaar van 
gezelschap, samenkomsten en 
bedrijvigheid. Waar de nieuwjaars-
bijeenkomst nog via het scherm 
plaatsvond, zijn leden van het VHCP 
later in 2022 op meerdere momen-
ten samengekomen om verschil-
lende workshops, evenementen en 
vergaderingen bij te wonen. 

Toch was ook 2022 geen onbewo-
gen jaar: met de uitbraak van een 
oorlog dicht bij huis zijn wij ons 
maar al te bewust geworden van het 
geopolitieke speelveld waarin wij 
ons bevinden. Dit is één van de rede-
nen dat als thema voor deze editie 
is gekozen voor ‘Verstoringen in de 
Chemical Supply Chain’. Niet alleen 
de oorlog heeft de chemieketen 
doen opschudden: ook de uitbraak 
van de pandemie speelde daar in de 
afgelopen jaren een grote rol in.

In deze editie leest u een aantal 
interviews die in het teken staan 
van het gekozen thema. Het eer-
ste interview is gehouden met 
Bart Kuipers, senior onderzoeker 
Haveneconomie aan de Erasmus 
Universiteit. Hij vertelt ons over de 

rol van containers in de internatio-
nale logistieke keten, en het belang 
hiervan bij het functioneren van de 
Rotterdamse haven als hoeksteen 
voor de Nederlandse chemie. Daar-
naast is het secretariaat in gesprek 
gegaan met de heren Bert Broek 
en Stefan Willems, beide werkzaam 
als Product Manager bij VHCP-lid 
Will & Co. Broek en Willems geven 
ons een kijkje in de totstandkoming 
van een blik verf: van de grondstof in 
Azië tot aan de mengmachine in de 
lokale bouwmarkt. Ook is er gespro-
ken met Willem Henk Streekstra, 
de directeur van VOTOB. Hij vertelt 
ons over de rol van tankopslag in de 
chemische distributieketen.

Daarnaast blikken we in deze Focus 
terug op de ontwikkelingen die het 
VHCP met zijn leden heeft door-
gemaakt. Naast succesvolle fysieke 
commissievergaderingen was er 
een prachtige jaarvergadering met 
interessante lezing van Ruben van 
Zwieten. Tijdens de jaarlijkse lunch-
lezing sprak Steven van de Broeck, 
directeur REACH & Chemicals Policy 
bij Cefic over de ontwikkelingen 
rondom Chemicals Strategy for Sus-
tainability (CSS). Het nieuwe beleid 
zal de chemische sector drastisch 
transformeren, maar biedt ook kan-
sen. De lezing hielp onze leden om 

de kansen en bedreigingen scherp 
te krijgen. Er waren meerdere exter-
ne netwerk- en kennisactiviteiten, 
zoals een bezoek aan Defensie, én 
het Social Event vond voor het eerst 
in twee jaar doorgang. Het was ver-
der weer een succesvol Responsible 
Care-jaar, waarin o.a. de RC-webtool 
is geïntroduceerd aan de leden om 
de zelfanalyse te vergemakkelijken. 
Ook heeft het VHCP nieuwe leden 
welkom mogen heten, en hebben 
een aantal zeer gewaardeerde 
betrokkenen afscheid genomen. U 
leest het allemaal in de Focus 2022.

Wij wensen u veel leesplezier en 
kijken uit naar een jaar van nog 
meer bedrijvigheid, samenzijn en 
werkplezier.

Robert Stuyt
Secretaris VHCP



Na twee stille coronajaren kon het 
VHCP in 2022 weer echt in persoon 
samenkomen, een hele opluchting. 
Omdat het VHCP al zo lang en zo 
intensief met zijn leden samen-
werkt, is het de twee voorgaande 
jaren mogelijk gebleken om die 
samenwerking ook via de digitale 
kanalen vorm te geven. Maar het 
maakte eveneens duidelijk hoe zeer 
onze sector leunt op persoonlijk 
contact, zowel bij het bedienen van 
leveranciers en klanten als bij het 
samenwerken binnen onze vereni-
ging. 

Sinds 1946 werken chemiedistri-
buteurs samen om de chemiedis-
tributiesector veilig en duurzaam 
te houden en in deze Focus wordt 
aan de hand van de vier commissies 
toegelicht wat wij hiervoor in 2022 
hebben gedaan. 

Milieu en Veiligheid
De chemieketen heeft een geza-
menlijke verantwoordelijkheid om 
schade aan mens en milieu te voor-
komen. Iedere dag opnieuw geven 
chemiedistributeurs daar invulling 
aan. De Commissie Milieu en Vei-
ligheid biedt de leden een platform 
om praktische vragen te delen en op 
de hoogte te blijven van ontwikke-
lingen.

Hoe belangrijk het is om steeds 
scherp te blijven op de risico’s en 
passende maatregelen te treffen 
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blijkt wel uit de workshop (bijna-)
incidenten die dit jaar voor de vierde 
keer werd georganiseerd. Tijdens 
de workshop deelden leden welke 
incidenten en bijna-incidenten zich 
bij hen hebben voorgedaan, bijvoor-
beeld bij afvullen van natronloog, 
het lekrijden van een IBC of het in 
contact komen met zwavelzuur. Net 
als in voorgaande jaren waren de 
meeste incidenten niet chemie-ge-
relateerd. Het ging meestal om 
reguliere arbo-risico’s waaronder 
gladheid, struikelen of tillen. 

Net als in voorgaande jaren heeft 
het VHCP meegesproken bij het 
herzien van PGS-standaarden, 
waarbij vooral de PGS15 en de PGS31 
relevant zijn. Het VHCP heeft hierbij 
sinds de jaren ’90 kunnen steunen 
op de onovertroffen praktijkkennis 
van Dré Mevissen en Mari den Adel. 
Beide heren gaven echter aan een 
stapje terug te willen doen. Met 
Jasper van Delft, Koen Peijs en Lieke 
Bosua is het gelukkig gelukt om 
jonge enthousiastelingen te vinden 
die namens onze sector een bijdra-

ge willen leveren. Dit is van belang 
omdat in de PGS15 de nieuwe 
risicomethodiek (nog) weinig lijkt 
toe te voegen aan het daadwerke-
lijk vergroten van de veiligheid. De 
brandweer blijft vragen om extra 
maatregelen waarvan de noodzaak 
niet duidelijk is. Ook zijn er nieuwe 
thema’s, voortkomend uit bijvoor-
beeld de overgang naar de circu-
laire economie, zoals de opslag van 
gebruikte verpakkingen.
Dankzij ingrijpen van de sector is 
voorkomen dat de Nederlandse 
Arbeidsinspectie (NLA, voorheen  
Inspectie Sociale Zaken en Werk-
gelegenheid, ISZW) het verzegelen 
van UN-verpakkingen zou gaan 
verplichten ter voorkoming van 
explosiegevaar. Nadat werd toege-
licht dat dit onnodig en onwerkbaar 
is, heeft de NLA aangegeven dat het 
ook voldoende is als de verpakking is 
gesloten volgens de instructie. 
 
Ook de Omgevingswet blijft ons 
bezighouden. Inwerkingtreding van 
de Omgevingswet was gepland op 1 
juli 2023, maar is inmiddels weer een 
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half jaar uitgesteld. Het is de chemi-
sche industrie gelukt om de voor-
gestelde wijziging van het omge-
vingsveiligheidsbeleid aan te passen. 
Door de aanpassingen passen de 
rekenmodellen beter bij de realiteit 
en zijn de uitkomsten werkbaar, 
o.a. doordat de aandachtsgebieden 
minder groot uitvallen. Zo wordt 
rekening gehouden met greppels 
en sloten (die immers plasspreiding 
voorkomen) en worden de aan-
dachtsgebieden begrensd op het 
verwaarloosbaar risico. De effecten 
van een PGS15-brand worden lager 
gemodelleerd dankzij andere aan-
names van weersomstandigheden 
en grootte van de brand. Het VHCP 
gaat verder met het ministerie in 
gesprek over de uitwerking. 

Er is ook minder goed nieuws: 
Brzo-bedrijven zullen binnen twee 
jaar na inwerkingtreding van de 
Omgevingswet financiële zekerheid 
moeten stellen. De kritiek van de 
Raad van State heeft tot niets geleid, 
net zoals de scherpe kritiek van het 
ATR en de industrie al eerder. Naar 
schatting van de overheid zal dit de 
betreffende bedrijven jaarlijks tussen 
de €10.00 – 100.000 extra gaan 
kosten, bijvoorbeeld omdat ze een 
bankgarantie moeten geven of een 
verzekering moeten afsluiten. Het 
VHCP overlegt met het IPO (Inter-
provinciaal Overleg, de belangenbe-
hartiger van de twaalf Nederlandse 
provincies) en het ministerie om 
de regeling uitvoerbaar te houden 
en de lasten voor de industrie te 
beperken. 

Stoffen 
Naast regels voor milieu en veilig-
heid, richt het VHCP Platform Stof-
fen zich op het beleid en de regelge-
ving voor chemische stoffen. 

Er zijn in Brussel grote ontwikkelin-
gen op het gebied van stoffenregel-
geving, voortkomend uit de Che-
mical Sustainability Strategy (CSS). 
Er worden regels gemaakt voor 
‘essentieel gebruik’, handhaving, 
registratie van polymeren, PFAS, het 
evaluatieproces, nieuwe gevaren-
klassen en de mixture assessment 
factor. Volgens analyses van de che-
mische industrie kan dit resulteren 
in verplichte uitfasering van duizen-
den stoffen. Chemiebedrijven in de 
EU dreigen zo’n 28% van hun omzet 
te verliezen. Een aantal issues raakt 
specifiek de chemiedistributie. Zo 
wordt nagedacht over grotere ver-
antwoordelijkheid voor ketencom-
municatie voor chemiedistributeurs, 
die mogelijk zelfs exposure scena-
rio’s moeten gaan opstellen. Tijdens 
het Platform Stoffen en de lunchle-

zing zijn de ontwikkelingen geduid 
voor chemiedistributeurs. Het VHCP 
heeft een reactie ingediend op de 
consultatie over de wijziging van 
Reach voortkomend uit de CSS. 
De feitelijke aanpassing van Reach 
heeft wel vertraging opgelopen. Het 
streven van de Europese Commissie 
om in maart een voorstel te publice-
ren bleek niet haalbaar. 

In Nederland wordt parallel aan de 
CSS gewerkt aan een eigen beleid 
voor chemische stoffen. Projecten 
hiervoor worden uitgevoerd binnen 
het zogenoemde ‘impulsprogram-
ma’. Nederland wil rekening gaan 
houden met zgn. ‘cocktail-effecten’ 
van stoffen in het milieu. Dat zijn 
stoffen die in het milieu terecht-
komen en daar gemengd worden 
met andere chemische reststoffen. 
Het mengen van deze stoffen kan 
onvoorziene effecten hebben. Er 
komt dan ook een landelijk overzicht 
van emissies van Zeer Zorgwekken-
de Stoffen (ZZS) en het VTH-stelsel 
wordt aangescherpt. Het VHCP pleit 
daarbij voor harmonisatie van het 
ZZS-emissiebeleid in Europa en het 
voorkomen van Nederlandse kop-
pen op beleid, zoals de bestaande 
Nederlandse ZZS- en pZZS (poten-
tieel ZZS)-lijsten. Voor internatio-
naal opererende bedrijven zoals de 
VHCP-leden verstoren die nationale 
koppen het gelijke speelveld. 

Sinds Brexit bestaat naast Reach ook 
UK Reach (voorstellen om het ‘Bre-
ach’ te noemen werden in het VK 
met weinig enthousiasme ontvan-
gen). De effecten hiervan worden 
ook gevoeld door VHCP-leden. In 
het Platform Stoffen hebben leden 
elkaar geholpen om de praktische 
uitdagingen die dit oplevert op te 
lossen. Het ging bijvoorbeeld over 
de vraag wanneer en door wie een 
‘downstream user import notificati-

on’ moet worden gedaan. Overigens 
heeft de Britse overheid aangekon-
digd dat de registratiedeadline voor 
UK Reach wordt verlengd. 

De OPCW is een internationale or-
ganisatie gericht op het tegengaan 
van chemische wapens. Daarbij han-
teert het lijsten van stoffen waarvoor 
voorzorgsmaatregelen gelden, die 
zijn opgenomen in een handboek 
en een database. Dankzij de contac-
ten van het VHCP bij OPCW is het 
gelukt om een duidelijk overzicht te 
krijgen van de mutaties in het hand-
boek en de database. Ook toekom-
stige wijzigingen in de registreerde 
stoffen worden gedeeld met de 
industrie. 

Er zijn bovendien weer verschillende 
ontwikkelingen geweest rondom 
precursoren. De verificatieplicht bij 
explosievenprecursoren blijft een 
doorn in het oog. Het compliceert 
handel zonder dat het een duidelij-
ke bijdrage levert aan veiligheid. Bij 
drugsprecursoren wordt gewerkt 
aan een regeling om ook drugspre-
cursoren die niet op een officiële 
Europese lijst staan te reguleren. 
Het VHCP neemt zitting in de ex-
pertgroep die moet voorkomen dat 
stoffen met een legale toepassing 
onder de regels komen te vallen. 
Ook worden leden opgeroepen om 
scherp te blijven op de verkoop van 
stoffen die voor zelfdoding kunnen 
worden gebruikt. Eindgebruikers-
verklaringen kunnen helpen om te 
voorkomen dat stoffen aan een ver-
keerde afnemer worden verkocht. 

Ook in het Platform Stoffen zijn 
praktijkvragen behandeld, bijvoor-
beeld over hoe de kosten voor no-
tificatie aan vergiftigingencentrum 
in België zo laag mogelijk kunnen 
worden gehouden.



Food Feed
De leden van de commissie Food 
Feed hebben het afgelopen jaar ge-
sproken over uitdagingen die zij in 
hun werk tegenkomen, en manieren 
om daar slim mee om te gaan. Het 
ging bijvoorbeeld over het organise-
ren van recalls. Het komt steeds va-
ker voor dat een recall nodig is, soms 
zelfs van een batch-nummer dat al 
twee jaar oud is. Ook ging het over 
de vraag hoe de high-level structu-
re bij GMP+ (Good Manufacturing 
Practice, een kwaliteitsborgingssys-
teem voor o.a. de voedingsmidde-
lenindustrie) het best kan worden 
ingevuld. Een ander voorbeeld is de 
wijze waarop inspecteurs toezicht 
houden op de opslag en distributie 
van gewasbeschermingsmiddelen, 
inclusief het vakbekwaamheidsbe-
wijs dat daarvoor wordt geëist. 

De commissie keek verder naar ont-
wikkelingen op het gebied van bio-
ciden en voederadditieven, Nutrisco-
re en registraties van transporteurs 
van levensmiddelen. Tevens werden 
juridische uitspraken geanalyseerd, 
evenals de wijze van handhaving 
van de NVWA.

Netwerk
Uiteraard is en blijft ook de netwerk-
functie van het VHCP van groot be-
lang. Naast de jaarlijkse nieuwjaars-
receptie en de Chemische golfdag, 
kwam de Nederlandse chemieketen 
samen tijdens de VHCP Ledenver-
gadering, waar Ruben van Zwieten 
een lezing verzorgde. Van Zwieten 
is predikant (‘van de Zuidas’) en 
bestuurslid van de Maatschappelijke 
Adviesraad van de VNCI. Hij gaf ons 
een verfrissende en onorthodoxe 
blik op onze sector en de rol die wij 
vervullen in de samenleving. 

Veel technischer van aard was 
de presentatie die Steven van de 
Broeck gaf tijdens de lunchlezing. 
Steven is directeur REACH & Che-
micals Policy bij Cefic. Hij gaf een 
toelichting op de ontwikkelingen 
rondom de Chemicals Strategy for 

Sustainability (CSS). Het nieuwe 
beleid zal de chemische sector dras-
tisch transformeren, maar biedt ook 
kansen. De lezing hielp onze leden 
om die kansen en bedreigingen 
scherp te krijgen. Tot slot werd na 
twee jaar ook het Social Event weer 
georganiseerd. Over dit geslaagde 
evenement leest u verderop in deze 
Focus meer. 

Volgend jaar
Ook voor dit jaar staat het nodige 
op de rol voor het VHCP. Er wordt 
gewerkt aan goede praktijken, 
bijvoorbeeld voor het bulkleverin-
gen vloeistoffen met tankwagens 
en voor het afvullen van een IBC 
met een slecht geleidende stof. Nu 
de ILT heeft aangekondigd te gaan 
handhaven op de verificatieplicht 
bij explosievenprecursoren, zal dit 
thema volgend jaar ongetwijfeld 
weer aan bod komen. Maar het 
belangrijkst zullen de veranderingen 
zijn die voortkomen uit de Europese 
Chemical Strategy for Sustainability 
(CSS). Onlangs is het voorstel voor 
aanpassing van de CLP (Classifi-
cation, Labelling, and Packaging, 
de EU-regulering voor het indelen, 
etiketteren en verpakken van chemi-
sche stoffen) gepubliceerd en eind 
dit jaar wordt als gezegd de revisie 
van Reach verwacht. Het VHCP zal 
de ontwikkelingen volgen, duiden 
en waar mogelijk beïnvloeden.
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Responsible Care  
Het Responsible Care-program-
ma is één van de hoekstenen van 
het VHCP en helpt bedrijven om 
verantwoordelijk en duurzaam 
te werken. Dit wordt besproken 
binnen de Beleidsgroep RC van het 
VHCP. Onderwerpen die de revue 
zijn gepasseerd, zijn: de opties om 
duurzaamheidseisen te stellen aan 
leveranciers, de beschikbare sub-
sidies voor duurzaamheid en de 
Europese voorstellen voor corporate 
sustainability due diligence.

Ook is gewerkt aan de ontwikke-
ling van het RC-programma. Zo is 
de beleidsverklaring vernieuwd, 
het RC-jaarverslag verbeterd en 
de webtool geïmplementeerd. Dit 
laatste betekent dat VHCP-leden 
het invullen van de VHCP zelfanaly-
sechecklist kunnen vervangen door 
het jaarlijks invullen van de ‘self-as-
sessment webtool’. De tool houdt 
rekening met andere certificaten en 
maakt benchmarking mogelijk. 

Als altijd heeft het VHCP drie klank-
bordgroepbijeenkomsten georga-
niseerd. De eerste ging over afval en 
verpakkingen. Hein van der Weide 
(Afvalfonds Verpakkingen) legde de 
werking van het Afvalfonds Verpak-
kingen uit, waaronder de registratie-
verplichting, de berekening van de 
hoeveelheid afval en de regels voor 
uitzonderingen en vrijstellingen. 
Aansluitend volgde een presentatie 
van VHCP-lid Rotavia Varibox. 

De tweede bijeenkomst ging over 
de circulaire economie. De che-
miedistributiesector ziet de vraag 
naar circulaire producten stijgen. 
Maar hoe weet je nu eigenlijk of een 
bedrijf circulair is? Om die vraag te 
beantwoorden ontwikkelde de Wor-
ld Council for Sustainable Business 
samen met verschillende chemie-
bedrijven de ‘Circular Transition 
Indicators’. Deze indicatoren worden 
wereldwijd ingezet om circulaire 
prestaties te meten en te verbete-
ren. Tijdens de bijeenkomst werd 
gesproken over de werking van de 
indicatoren en de manier om als 
chemiedistributeur aan te haken. 

De derde en laatste bijeenkomst be-
stond uit drie losse onderdelen. Door 
Stoffenmanager werd een presen-
tatie gegeven over de relatie tussen 
Reach en arbo en door Royal Hasko-
ning over de aangepaste regels voor 
de Aanvullende Risico Inventarisatie 
en Evaluatie. De recente wijzigingen 
voor digitale aangifte van al dan niet 
veraccijnsd vervoer werden toege-
licht door de Douane.

Ruben van Zwieten sprak tijdens de ALV



Leden 2023
Aako 
Arch Timber Protection  
Arkema 
Azelis 
Boom
Brenntag Nederland
Breustedt Chemie
Caldic  
Cimcool Industrial Products 
De Monchy International
DKSH Benelux
Equilex Chemicals
Grolman Benelux  

Buitengewone leden
Cleaning Twente
Geodis
Imperial Logistics International
L. van der Lee en Zonen    
Loodet 
Mepavex 
Rotavia Deventer BV
Schmits Chemical Solutions
Steenbergen Transport

IMCD Benelux  
Keyser & Mackay  
Lely Industries 
Mavom
RodaChem
Safic-Alcan Necarbo 
Schütz Benelux 
Sirius International 
Synerlogic
Univar Solutions Benelux
ViVoChem
Will & Co

9 januari
9 januari
19 januari
19 januari
9 februari
9 februari
20 maart
20 maart
20 april
20 april
10 mei
1 juni
15 juni
22 juni
22 juni
22 juni
8 september
12 september
12 september
september
12 oktober
12 oktober
30 oktober
30 oktober
16 november
16 november

14.00 - 16.30
17.00 - 18.30
10.30 - 13.00
13.30 - 16.00
10.30 - 13.00
13.30 - 16.00
13.00 - 14.30
14.30 - 19.30
10.30 - 13.00
13.30 - 16.00
10.00 - 14.30
10.30 - 13.30
09.30 - 11.30
10.30 - 13.00
13.30 - 16.00
12.00 - 18.00
12.00 - 00.00
10.30 - 13.00
13.30 - 16.00
12.00-17.00
10.30 - 13.00
13.30 - 16.00
10.00 - 12.00
12.00 - 14.30
10.30 - 13.00
13.30 - 16.00

Bestuursvergadering
Nieuwjaarsbijeenkomst
Commissie Milieu & Veiligheid
Beleidsgroep Responsible Care
RC Webinar Digitaal Stelsel Omgevingswet
Platform Stoffen
Bestuursvergadering
Algemene Ledenvergadering
Commissie Milieu & Veiligheid
Commissie Food Feed
VNCI-VHCP Stoffendag
Workshop (bijna-)incidenten
Bestuursvergadering
Platform Stoffen
Beleidsgroep Responsible Care
Veiligheidsdag Veiligheid Voorop
Social Event
Commissie Milieu & Veiligheid
Commissie Food Feed
Chemische Golfdag
Klankbordgroep Responsible Care
Platform Stoffen
Bestuursvergadering
Lunchlezing
Commissie Milieu & Veiligheid
Beleidsgroep Responsible Care
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Dr. Bart Kuipers (1959, economisch 
geograaf) doet al meer dan drie 
decennia onderzoek naar goede-
renvervoer, ruimtelijke logistieke 
processen en zeehavenontwikke-
ling. Zijn proefschrift (1999) ging 
over de flexibiliteit van de chemi-
sche industrie gebaseerd in de Rot-
terdamse haven. In 2014 ontving hij 
de gouden medaille van de Konink-
lijke Hollandsche Maatschappij der 
Wetenschappen voor zijn essay over 
‘De container: de beste uitvinding 
van de afgelopen eeuw’. 

De Plof van Pernis
Vanuit zijn werkkamer op de 19e 
verdieping van het Mandeville ge-
bouw op de campus van de Eras-
mus Universiteit heeft Bart Kuipers 
een weids uitzicht over Rotterdam. 
“Op heldere dagen kan ik helemaal 
tot aan de Maasvlakte kijken. Ik ben 
geboren in de parel van Zuid-Hol-
land: Spijkenisse! In de jaren ‘50 een 
dorpje met 3.000 inwoners. Als ik het 
raam van mijn jongensslaapkamer 
opendeed, zag ik de Esso raffinaderij 
liggen. Mijn eerste kennismaking 
met de petrochemie. Ik heb letterlijk 
de ontploffing van de Shell raffina-
derij in 1968 gehoord, ook wel de 
Plof van Pernis genoemd. Na mijn 
studie economische geografie aan 
de Rijksuniversiteit in Groningen 
ben ik achtereenvolgens aan het 
werk gegaan bij Rijkswaterstaat, 

TNO en TU Delft. Inmiddels ben ik 
15 jaar bij de Erasmus Universiteit 
werkzaam als onderzoeker en do-
cent.”

De rol van chemie
“De Rotterdamse haven is een grote 
opslaghaven en dient als het logis-
tiek centrum voor de chemische 
industrie. Deze twee functies zijn 
heel belangrijk. De haven fungeert 
als een productiecentrum voor basi-
schemicaliën en voor intermediates. 
Daarnaast huisvest Rotterdam ge-
specialiseerde chemievervoerders, 
en zijn er drie belangrijke raffinade-
rijen.” 

Fascinatie voor containers
In 2014 ontving Kuipers een gouden 
medaille van de KHMW voor zijn 
essay over ‘De container, de beste 
uitvinding van de afgelopen eeuw’. 
Die ontving hij óók vanwege het 
benoemen van de nadelen van de 
container: “Eigenlijk is de container 
helemaal niet zo’n goede innovatie. 
Zo is er een structurele onbalans in 
het containervervoer tussen Europa 
en Azië. Rond 40% van de containers 
vaart leeg terug naar China. Heel 
inefficiënt. Ook is er een onbalans 
tussen de 20-foot containers en de 
40-foot containers. Prullaria worden 
bijvoorbeeld in een 40-footer van 
China naar Europa vervoerd, terwijl 
Europa juist veel meer zware 

ladingen heeft die moeten worden 
vervoerd in een kleinere container 
(20-footer).”

Het spel van het efficiënt plaatsen 
van lege en volle containers is één 
van de redenen dat Kuipers ge-
fascineerd is door het werken met 
containers. In het Covid-tijdperk 
was het evenwicht vinden een extra 
moeilijke puzzel. Kuipers legt uit dat 
de hele keten werd verstoord door-
dat havens werden gesloten. Daar-
naast veranderde de behoefte van 
consumenten, en gingen in China 
fabrieken dicht. 

Kuipers plaatst zijn fascinatie in 
het licht van moderne technologi-
sche ontwikkelingen: “Niet alleen 
groente en fruit maar ook seeds 
meer elektronica en farmacie wordt 
vervoerd in gekoelde containers 
(reefers). Deze containers hebben 
sensoren waardoor schommelingen 
in de temperatuur sneller worden 
ontdekt, bijvoorbeeld om dat de 
deur open is gemaakt. Wanneer er 
schommelingen zijn gesignaleerd 
heeft de douane een goede reden 
om de container te controleren. 
Hierdoor wordt het vervoer automa-
tisch een stuk transparanter.”

Minder Nederlandse export door 
containercrisis
Omdat containers een belangrijke 

Over de Rotterdamse 
haven, containers, 
uitdagingen en kansen
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laagwaterstand van de Rijn in 2018
hebben pijnlijke effecten op de Rot-
terdamse en Europese chemische 
industrie. Zo wijkt BASF uit naar 
China en mogelijk India, waar het 
miljarden investeert in chemische 
installaties. 

Kuipers vraagt zich af het wel zo 
verstandig is om zo veel in China te 
investeren. Er komen grote stimule-
ringspakketten voor de chemische 
industrie in de VS en Europa, terwijl 
de politieke situatie in China risico’s 
met zich meebrengt.

Eenmalige prijsstijging?
De huidige verstoringen zoals Covid, 
e-commerce en de Suez-blokkade 
hebben geleid tot een piek in de 
prijzen van het containervervoer. 
Was deze piek eenmalig of voorziet 
u nieuwe prijsstijgingen? “Ik zie drie 
veranderingen die onrust veroorza-
ken in de containersector. 

Allereerst volgt Maersk een strategie 
waarin het zich van containerver-
voerder tot een soort expediteur 
ontwikkelt en ook diverse expedi-
teurs opkoopt. Zo wordt het bedrijf 
zelf een logistieke dienstverlener 
voor grote verladers. Daarnaast 
beëindigen Maersk en MSC hun 
alliantie. Het is de vraag wat er gaat 
gebeuren nu de twee grootste spe-
lers uit elkaar gaan. 

Ten tweede is er sprake van het 
ontstaan van nieuwe piekvraag in 
containercapaciteit door de opening 
van China na de jaren van strenge 
lockdown met mogelijk weer prijs-
stijgingen. 

Tenslotte hebben reders in een zeer 
omvangrijke vloot van nieuwe con-
tainerschepen geïnvesteerd. Maar 
de komende jaren zijn nog steeds 
erg onzeker wat betreft de moge-
lijkheid van een recessie of niet en 

de hub-functie van de haven, waar-
bij grote schepen worden gelost om 
van daaruit verder vervoerd te wor-
den. Kuipers denkt dat Rotterdam 
meer moet gaan inspelen op kleine 
schepen. “Kleinere schepen zijn veel 
flexibeler waarmee beter ingespeeld 
kan worden op ketenverstoringen 
en veranderingen in de vraag. Dat 
wordt steeds belangrijker.” 

Een belangrijke illustratie is het 
toenemend gebruik van dedica-
ted reefer containerschepen voor 
bijvoorbeeld  fruit. Het vervoer van 
fruit in traditionele schepen met 
onderdeks grote koelcellen met 
pallets verschuift naar het vervoer in 
kleine containerschepen met  reefer 
containers. Dit betekent dat er in 
de toekomst meer speciale reefer 
containerterminals nodig zijn. Ook 
wordt in de visie van Kuipers in de 
toekomst overgegaan op schepen 
en containers met een vaste ‘dedi-
cated’ inhoud, zoals gas of waterstof 
en mogelijk high-tech lading in de 
toekomst.

Pijpleidingen
Momenteel wordt geïnvesteerd in 
pijpleidingen in de Rotterdamse 
haven. Deze zijn van strategisch 
belang voor toekomstig vervoer. Zo 
worden verbindingen aangelegd 
met Chemelot en het Ruhrgebied 
en met Moerdijk en Antwerpen. Via 
deze pijpleidingen kan onder meer 
C4-LPG, propeen, waterstof en CO2 
worden vervoerd. Zo kan de haven 
carbon capture storage (CCS) moge-
lijk maken, ook voor locaties in het 
achterland. 

Kuipers vermoedt dan ook dat CO2 
één van de bouwblokken van de 
toekomstige chemie wordt. “Alle 
chemiehubs zijn met elkaar verbon-
den via pijpleidingen. De vraag is 
nog wel of de bouw van de pijplei-
dingen stikstoftechnisch mogelijk 
zal zijn. Toch ziet Kuipers heil in een 
snelle opschaling van dergelijke 
infrastructuur voor de chemie. “Het 
grote voordeel van pijpleidingen is 
dat huidige chemievervoerstromen 
die nu bijvoorbeeld via spoorlijnen 
door woonwijken lopen, deels ver-
dwijnen.” 

Europa minder in trek voor grote 
bedrijven
Naast de wereldwijde containercrisis 
speelt er voor Rotterdam nog een 
probleem: de stijgende Europese 
energieprijzen. Eén van de gevolgen 
van de hoge energieprijzen voor de 
lange termijn-ontwikkeling van de 
Rotterdamse haven is het vertrek 
van grote bedrijven. Ook de strenge 
Europese REACH-regelgeving en de 

rol spelen voor de exportmogelijkhe-
den van ons land, moeten de contai-
ners goed worden benut. De afgelo-
pen containercrisis heeft een flinke 
impact gehad op de Rotterdamse 
bedrijvigheid, legt Kuipers uit.

Eén van de grootste problemen ver-
oorzaakt door de containercrisis was 
de verdubbeling van de doorloop-
tijd. “Van 60 dagen verdubbelde de 
doorlooptijd van China naar Europa 
naar 120 dagen. Dat is voor laag-
waardige producten, zoals tuinstoe-
len, niet zo erg. Maar voor hightech, 
fruit en mode is dat funest.”

Omdat lege containers schaars wa-
ren tijdens de containercrisis, liep de 
beschikbaarheid van containers voor 
Nederlandse export terug. Kuipers: 
“Tijdens de afgelopen containercri-
sis wilden de reders de containers 
zo snel mogelijk terug zenden naar 
Azië om geld te verdienen met 
het vullen van de lege containers. 
Hierdoor waren veel containers niet 
beschikbaar voor de Nederlandse 
export. Dit heeft Nederland veel geld 
gekost.” 

Een vol klein schip is efficiënter 
dan een halfvol groot schip
Kuipers legt uit dat de Rotterdamse 
haven zich ook kwetsbaar maakt 
omdat er vooral plek is voor grote 
containerschepen. Dat komt door 

Containercrisis 

De afgelopen containercrisis, met 
een hoogtepunt in 2021, vindt haar 
oorsprong in de gevolgen van de 
coronacrisis, maar daarvoor speelde 
al een handelsconflict tussen de VS 
en China in 2019. Door dit conflict 
en aan het begin van de coronacrisis 
daalde de vraag naar containers. Toen 
in 2020 de coronacrisis uitbrak, steeg 
de vraag naar nieuwe producten: con-
sumenten konden hun geld niet meer 
besteden aan dienstverlening, zoals 
in de horeca. Door het gebrek aan 
containers vertraagde de wereldwijde 
goederenstroom. Daarnaast stegen 
de prijzen voor containers; ze gingen 
soms tot wel tien keer over de kop. De 
crisis werd vergroot doordat ingezette 
containerschepen steeds omvangrijker 
worden om aan de groeiende pro-
ductvraag te voldoen. Steeds grotere 
schepen moeten zo veel mogelijk 
containers verschepen, maar de ha-
veninfrastructuur is daar vaak niet op 
ingericht. Hierdoor lopen schepen ver-
traging open kunnen niet aanmeren. 
Een voorbeeld van de effecten hiervan 
is de opstopping veroorzaakt door het 
vastlopen van het containerschip ‘Ever 
Given’ in het Suezkanaal in 2021.

Reefer container

Een witte container is een koelcon-
tainer, ook wel een reefer container 
genoemd. De witte kleur zorgt voor 
een lagere binnentemperatuur. Deze 
containers worden gebruikt voor het 
gekoeld transporteren of opslaan van 
groenten, fruit, zuivel, vlees, vis en 
non-food producten als bloemen en 
medicatie. De term reefer container is 
afkomstig van het Engelse ‘refrigera-
ted container’ en wordt vaak afgekort 
tot reefer. Reefer containers zijn een 
uitdaging voor de geautomatiseerde 
containerterminals, mede ook door 
de piekvraag samenhangend met 
groeiseizoenen van groente en fruit
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Hierbij is het volgens Kuipers wel 
een goede ontwikkeling dat Euro-
pese regelgeving bepaalde zaken 
afdwingt. “Een haven is een spiegel 
van de wereldeconomie. De haven 
doet precies wat wij als maatschap-
pij willen.”

Generatie Z
Wat kunt u vertellen over de huidige 
generatie studenten? “De huidige 
studenten, behorend tot generatie 
Z, zijn maatschappelijk betrokken en 
willen graag met groene technolo-
gie werken. Op dit moment bevindt 
Extinction Rebellion zich op het uni-
versiteitsterrein, omdat wij banden 
hebben met de fossiele energie. Ik 
merk dat studenten graag meewer-
ken aan het vergroenen en verduur-
zamen van de Rotterdamse haven 
en hun steentje willen bijdragen aan 
de circulaire economie. Zo ook mijn 
eigen dochter, die ik wel eens met 
Greta Thunberg vergelijk.”

Ook over zichzelf heeft Kuipers een 
duidelijke boodschap: “Over vier 
jaar ga ik met pensioen en dan ga 
ik mijn proefschrift herhalen. Ik heb 
namelijk een fascinatie voor de che-
mische industrie.” 

het is maar de vraag of die vloot ook 
daadwerkelijk gevuld gaat worden.

Reshoring 
Reshoring wordt gezien als een 
belangrijk element in de Europese 
handelsstrategie. Europese pro-
ducenten zeggen dat dit de weer-
baarheid van de Europese markt 
vergroot. Wij als importeurs menen 
dat het volstaat om te vertrouwens 
op toevoer van stoffen vanuit de hele 
wereld. Hoe ziet u dat? “Reshoring 
geeft aan dat je geopolitiek strate-
gisch onafhankelijk wilt zijn. Het na-
streven van strategische autonomie 
bereik je met strategische goederen. 
En wat zijn strategische goederen? 
Dat zijn momenteel aardolie, gas, 
batterijen, chips en farma. Misschien 
dat dit op termijn ook gaat gelden 
voor bepaalde chemie zoals zeldza-
me aardmetalen voor belangrijke 
chemische producten.” Kuipers ziet 
dat chemie van strategisch belang is 
omdat dit aan de wieg staat van de 
rest van veel ketens.

Kuipers ziet wel kansen voor de 
strategische onafhankelijkheid 
dankzij een meer circulaire econo-
mie. “Er wordt steeds meer gebruik 
gemaakt van gerecyclede plastics 
en er worden momenteel vijf grote 
circulaire bedrijfsinvesteringen ge-
daan in de Rotterdamse haven. Als 
je meer hergebruikt, hoeft je minder 
te importeren.”

Hoopgevend
Waar bent u optimistisch over en 
waarover bent u pessimistisch? 
“Optimistisch ben ik over de ener-
gietransitie die nu wordt vormge-
geven in de Rotterdamse haven. De 
waterstoffabriek van Shell wordt op 
de Maasvlakte gebouwd. Er verschij-
nen nieuwe circulaire installaties 
gericht op de chemische industrie 
en in groene  brandstof van schepen 
zoals methanol wordt actief geïnves-
teerd.”

“Ik zeg altijd: ik geloof pas in de 
energietransitie als ik het zie. En ik 
zie het nu. Dat vind ik heel hoopge-
vend.”

Tegelijkertijd ziet Kuipers dat er 
veel bedrijven zijn die de last man 
standing-strategie hanteren. Voor 
hen is het nog “we houden het bij 
het oude en we kijken het nog even 
aan.” 

De container 

De container is uitgevonden door de 
Amerikaan Malcolm McLean in het 
midden van de vorige eeuw. Het eerste 
standaardcontainerschip kwam op 3 
mei 1966 om één uur in de middag in 
Rotterdam aan: de MS Fairland van 
rederij Sea--Land.

De container heeft meer voor de groei 
van de wereldhandel gedaan dan alle 
handelsakkoorden in de afgelopen 50 
jaar. De container is van groot belang 
geweest voor de globalisering van de 
wereldeconomie en de Nederlandse 
industrie. 

Waarom eindigen alle containernamen 
op een U? 
Voor het herkennen van zeecontainers 
heeft men een uniek systeem ontwor-
pen. Alle containers hebben een code 
bestaande uit 3 delen. Een code van 
de eigenaar bestaande uit 4 Hoofdlet-
ters. De eerste 3 letters staan voor de 
naam van de eigenaar en de laatste 
letter is een U van Unit.
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Schütz (Benelux) B.V. 

Schütz (Benelux) B.V. is onderdeel van het 
internationale bedrijf SCHÜTZ waarvan  het 
hoofdkantoor in het Duitse Selters is gevestigd. 
Het bedrijf is in 1958 opgericht door Udo 
Schütz. In 2007 is de vestiging in Moerdijk van 
start gegaan waar het centraal is gelegen ten 
opzichte van Europaas’ grootste zeehavens 
Rotterdam en Antwerpen. Met een oppervlakte 
van 95.000m2 is de site in Moerdijk een van 
de grootste en modernste productiesites van 
het bedrijf. Schütz produceert industriële 
verpakkingen en vanuit Moerdijk worden IBC’s, 
plastic en stalen vaten in de Benelux geleverd. 
De vestiging maakt deel uit van het wereldwijde 
netwerk voor de collectie en reconditionering 
van lege IBC’s dat valt onder de SCHÜTZ ticket 
service. Via het wereldwijde netwerk verzamelt 
en reconditioneert het bedrijf in alle grote 
industriële regio’s gebruikte IBC’s waardoor 
één kwaliteitstandaard voor dienstverlening 
wordt geboden. De conditioneringsprocessen 
van de IBC’s voldoen aan de strengste milieu- 
en veiligheidsstandaarden. Als producent 
en leverancier van verpakkingen voor o.a. 
de chemische industrie heeft Schütz zich 
aangesloten bij het VHCP om op de hoogte te 
blijven van ontwikkelingen, veranderingen en 
behoeften. Daarnaast hoopt het bedrijf met haar 
expertise te kunnen bijdragen aan vraagstukken 
die binnen de vereniging spelen. Bij SCHÜTZ 
werken wereldwijd zo’n 7.000 medewerkers en 
het beschikt over 54 productie- en servicelocaties.

www.schuetz-packaging.net/schuetz-benelux/nl/

Lely Industries N.V.

Lely is een internationaal familiebedrijf in de 
agrisector en werd in 1948 opgericht door de 
broers Arij en Cornelis van der Lely uit Maassluis. 
Het bedrijf houdt zich dagelijks bezig met 
het aangenamer maken van het leven van 
veehouders door innovatieve oplossingen en 
gerichte services. Het bedrijf biedt oplossingen 
voor nagenoeg alle werkzaamheden in de 
koeienstal: van melken tot reinigen. Daarbij 
geeft het bedrijf advies voor het slim inrichten 
van het melkveebedrijf met gebruik van 
managementsystemen. Chemische stoffen zijn 
een klein, maar belangrijk onderdeel van het 
productportfolio van Lely. Het bedrijf wil graag 
kennis en ervaring delen en uitwisselen met 
VHCP-leden. En daarnaast wil men gezamenlijk 
invloed kunnen uitwisselen op de veranderende 
wet- en regelgeving. Ook gaat aandacht uit 
naar o.a. REACH, CLP, de Wet precursoren voor 
explosieven. Lely is gevestigd in Maassluis. 
Er zijn zes Lely Centers in Nederland, twee 
productievestigingen en drie R&D-afdelingen. 
Op 30 juni 2022 werd een belangrijke mijlpaal 
bereikt met de opening van de vernieuwde Lely 
Campus, het hoofdkantoor in Maassluis, door 
ZKH Koning Willem Alexander. In 2023 wordt het 
75-jarig bestaan van Lely gevierd tijdens de Lely 
Future Farm Days, een tweejaarlijks internationaal 
event waarin de nieuwste innovaties worden 
gepresenteerd. Lely is actief in meer dan 45 
landen en er werken zo’n 2.100 medewerkers.  

www.lely.com/nl 

In 2022 zijn Lely Industries N.V. en Schütz (Benelux) 
B.V. lid geworden. VHCP heet de leden van harte 

welkom en introduceert ze hier kort.
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Peter de Kok is Manager Logistics & 
Safety bij Cimcool Industrial Pro-
ducts en VHCP-lid. In deze Focus 
vertelt Peter over zijn werk en de 
uitdagingen die hij tegenkomt.

Een carrière in de chemie
In 1986 kwam de toen 19-jarige Peter 
via zijn schoonvader in dienst bij 
Cincinnati Milacron, als magazijnbe-
heerder van een gereedschappen 
magazijn. “Dat was eigenlijk de 
eerste keer dat ik echt in aanraking 
kwam met de techniek. Ik leerde 
over frezen, boren, tappen en de 
metaalbewerkingsproducten.” Begin 
jaren ’90 werd de machinefabriek na 
veel reorganisaties opgedoekt mede 
als gevolg van de grote concur-
rentie vanuit Japan en ging hij als 
magazijnmanager bij Cimcool aan 
de slag. “In de loop der jaren heb ik 
me ontwikkeld door verschillende 
studies te volgen in de logistiek zoals 
o.a. magazijn management. In de 
avonduren volgde hij de studie HBO 
Personeel & Arbeid omdat dat hem 
dat een mooi vak leek, maar na zijn 
propedeuse besloot hij toch voor de 
logistiek te gaan. Op dit moment 

is Peter Manager Logistics & Safety. 
Hij geeft leiding aan een team van 
vier personen. Ze doen de orderad-
ministratie, ontvangst goederen en 
de export. “Zelf ben ik veel van mijn 
tijd bezig met de veiligheid op de 
werkvloer. Als preventiemedewerker 
zorg ik samen met mijn collega’s 
voor een goede RI&E en stoppen 
we veel tijd in Safety ronden en het 
bijhouden, analyseren en evalueren 
van near misses. Veilig werken in de 
chemie met gevaarlijke stoffen is 
bij Cimcool de laatste jaren op een 
hoger plan gekomen. We hebben er 
veel tijd in gestopt, en dat loont.”

Dynamiek van de logistiek
Peter heeft in zijn werk vaak met het 
VHCP en leden van het verbond  te 
maken. “Met mijn collega Arno van 
Hoeven, die lid is van de het Plat-
form Stoffen en de beleidsgroep 
Responsible Care van het VHCP, 
werk ik vaak samen. Leuk om te 
vertellen is ook dat VHCP-lid Mavom 
voor Cimcool watermengbare en op 
olie gebaseerde metaalbewerkings-
vloeistoffen in de Benelux verkoopt. 
Peter vindt de chemie een interes-
sante en dynamische werkomge-
ving. “Een positieve verandering is 
het open vizier waarmee partijen 
zoals DCMR en ILT tegenwoordig 
aan de vergadertafel schuiven om 
samen met ons in gesprek te gaan, 
zodat we van elkaar kunnen leren 
en er een win-win situatie ontstaat. 
De dynamiek van de logistiek trekt 
mij enorm aan. Elke dag gaan er 
transporten de deur uit naar be-
stemmingen over de hele wereld en 
als er bijvoorbeeld een vrachtwagen 
vaststaat bij de douane word ik door 
mijn collega’s ingezet als troubles-
hooter. Zo komt mijn 34 jaar werker-
varing goed van pas.”

 

Amerikaanse collega’s
In 2020 is Cimcool overgenomen 
door Dubois Chemicals uit Amerika. 
Dubois heeft veel raakvlakken met 
ons en maakt in Amerika een groot 
scala aan producten waar we hier 
in Europa ook interesse in hebben.   
“Door de coronaperiode komen de 
internationale contacten met mijn 
overzeese collega’s nu pas écht op 
gang. Ik heb wekelijks contact met 
hen en ik hoop ze vaker te ontmoe-
ten.”

Logistieke uitdagingen 
Op de vraag wat Peter als belang-
rijke uitdagingen in zijn baan ziet, 
antwoordt hij: proactief inspelen 
op veranderingen in de logistiek en 
kennis zien vast te houden op het 
gebied van de export en douane-
zaken. Door allerlei oorzaken zien 
wij dat transporten soms niet meer 
vanzelfsprekend zijn en daarom is 
een goede relatie met transportbe-
drijven en expediteurs belangrijk. 
“Je ziet bijvoorbeeld dat zeevrachten  
met grondstoffen, die we hard nodig 
hebben, langzamer verlopen en de 
aankomst is minder voorspelbaar. 
Vrachten goed van te voren inplan-
nen, in samenwerking met een 
goed voorraadbeheer en inkoop is 
cruciaal.” 

De chauffeur zonder broek
Tot slot is er nog één verhaal dat 
niet onverteld mag blijven. “Dit 
gebeurde in de tijd dat ik nog op de 
transportplanning werkte. Op een 
dag moest ik de baas van een Duitse 
chauffeur bellen omdat deze geen 
slang bij zich had om zijn vrachtwa-
gen te lossen. In mijn beste Duits 
zeg ik ‘… und er hat keine Hose’. De 
man herhaalde verbaasd mijn zin en 
zei dat hij er niets van begreep. Zijn 
chauffeur moest zelf maar even aan 
de telefoon komen om het pro-
bleem uit te leggen. Wat bleek? Het 
Engelse woord voor ‘slang’ is ‘hose’, 
maar in het Duits heeft ‘Hose’ een 
totaal andere betekenis: een broek. 
Het verhaal van ‘de chauffeur zonder 
broek’ heeft natuurlijk nog vaak de 
ronde gedaan. En inmiddels weet ik 
de juiste vertaling van slang in het 
Duits: ‘Schlauch’. Hilarisch.”

Focus: medewerker in beeld

Over Cimcool

Cimcool Industrial Products B.V. is wereldwijd specialist in het ontwikkelen, 
produceren en leveren van metaalbewerkingsvloeistoffen. Het bedrijf maakt deel 
uit van DuBois Chemicals. Op het Europese hoofdkantoor van Cimcool in Vlaar-
dingen werken ruim 70 mensen. Vanuit deze vestiging produceert en levert het 
bedrijf een scala aan metaalbewerkingsproducten, zoals koel en smeer vloeistof-
fen op waterbasis en zuivere olie voor het snijden en slijpen van metaal. In het 
eigen R&D-lab ontwikkelt Cimcool nieuwe producten, die uiteindelijk via negen 
verkoopvestigingen in verschillende Europese landen worden gedistribueerd. 
Sinds 2022 is de portfolio uitgebreid in Vlaardingen met de levering en service 
van IPC-producten, Cleaners en Assembly lubricants.

www.cimcool.com / www.duboischemicals.com / www.ipcol.com

“We hebben er 
veel tijd in gestopt,
en dat loont.”
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Bert Broek en Stefan Willems zijn 
beiden werkzaam als Product Ma-
nager voor de coatings industrie. 
Stefan Willems heeft analytische 
chemie aan de Hogere Laborato-
rium School gestudeerd en werkt 
inmiddels 8,5 jaar bij Will & Co. Dit 
is zijn eerste commerciële functie. 
Hiervoor heeft hij o.a. twintig jaar 
gewerkt op R&D-afdelingen van 
verflaboratoria. Bert Broek heeft 
werktuigbouwkunde aan de HTS 
gestudeerd. Na jarenlang bij Fokker 
vliegtuigfabriek en CIBA Specialty 
Chemicals te hebben gewerkt is hij 
dertien jaar geleden bij Will & Co in 
dienst gekomen. Hij heeft bijna der-
tig jaar ervaring in de grondstoffen 
voor coatings. 

Hoe onderscheidt Will & Co zich 
van soortgelijke bedrijven?
Broek: “Bijzonder aan ons bedrijf is 
dat wij, als verkoop verantwoordelij-
ke medewerkers, zowel met klanten 
als leveranciers contact onderhou-
den. Dat zie je niet vaak. Wij zijn het 
verlengstuk van onze leverancier, de 
handen en ogen van de markt. Wat 
vraagt de markt? Wat is nieuw, en 
wat is anders? Wij houden ons bezig 
met sourcing: van het zoeken naar 
fabrieken die wat kunnen, tot aan de 
technische verkoop. En alles wat er 
tussenin zit, zoals marketing en PR. 
Vandaar dat wij onszelf geen Sales 
Manager noemen maar Product 
Manager, dat is de beste benaming 
voor onze functie.” 

Kunnen jullie ons meenemen in 
de totstandkoming van een pot 
verf – vanaf het winnen van de 
chemische grondstof tot aan het 
blik verf dat in de winkelschappen 
staat?
Beiden: “Stel, je wilt thuis je houten 
buitenkozijnen schilderen. Je koopt 
een pot verf bij de bouwmarkt. De 

verf kun je in de gewenste kleur la-
ten mengen in de kleurenmengma-
chine bij de bouwmarkt. De data-
base van de kleurenmengmachine 
geeft aan welke pigmenten aan de 
basisverf moeten worden toege-
voegd voor de gewenste kleur.
Stel dat je kiest voor de RAL 10013. 
Dan heb je een pot verf in witte 
basiskleur nodig, met daaraan 
toegevoegd enkele pigmentconcen-
traten. Deze concentraten zijn in dit 
geval oxid rood, wit en geel. Deze 
pigmentconcentraten zijn al tot half 
fabricaten gemaakt en zijn gemak-
kelijk inmengbaar. 

De belangrijkste onderdelen van verf 
zijn: bindmiddel, pigmenten, oplos-
middelen, vulstoffen en additieven. 
Deze vijf stoffen bestaan zelf ook 
weer uit allerlei stoffen. Hierdoor kan 
een pot verf uiteindelijk twintig tot 
zestig verschillende stoffen bevatten. 

De basisverf wordt door de bouw-
markt bij een verffabriek gekocht. 
De kleurconcentraten worden bij 
een pigmenten concentratiefabriek 
gekocht. Bedrijven zoals Will & Co 
leveren zowel grondstoffen aan de 
verffabrieken als aan de pigment-
concentratiefabrieken. Het is dus 
goed mogelijk dat in jouw pot verf 
van de bouwmarkt grondstoffen van 
Will & Co zijn verwerkt.”

Waar komen de grondstoffen 
vandaan?
“De grondstoffen komen naast 
Europa en Amerika tegenwoordig 
steeds vaker uit Azië, omdat deze 
daar het goedkoopste zijn. Dat bete-
kent dat we voor o.a. pigment (en de 
grondstoffen hiervan) steeds meer 
afhankelijk zijn van verschillende 
werelddelen. Dat maakt het com-
plex. Zo hebben de lockdowns in 
de Covid-periode gezorgd voor een 

“Wat is er nodig om een 
blik verf uiteindelijk in 

de schappen van een 
winkel te laten belanden? 
Dat vroegen wij aan Bert 
Broek en Stefan Willems 

van Will & Co.”

Will & Co

Bijna een eeuw geleden, in 1924, 
richtte de heer Will in Amsterdam 
distributiebedrijf Will & Co op. Te-
genwoordig is Will & Co gevestigd in 
Badhoevedorp en zijn er 40 personen 
werkzaam. Sinds de oprichting houdt 
het bedrijf zich bezig met (internati-
onale) inkoop, marketing, logistieke 
distributie van chemicaliën, hoog-
waardige grondstoffen en ingredi-
enten voor voedingsmiddelen. Naast 
commodities richt Will & Co zich 
ook steeds meer op specialties, zoals 
bio- en plant-based producten. Door 
langdurig opgebouwde specialistische 
product- en marktkennis beschikt het 
bedrijf over een exclusief netwerk van 
samenwerkingspartners, zowel  lokaal 
en internationaal. Het bedrijf adviseert 
productiebedrijven over kwalitatief 
hoogwaardige grondstoffen. Will & 
Co distribueert deze ook. Jacques van 
Lindonk, managing director bij Will & 
Co, is sinds enige jaren voorzitter van 
het VHCP.

De reis van chemische 
grondstoffen voor verf



Lang verhaal
Willems: “Wij leveren onder andere 
producten aan producenten van 
bindmiddelen van verf. Ik ga dan 
met een bepaalde grondstof naar 
het bedrijf dat een bindmiddel 
maakt. 

Dit bindmiddelbedrijf vraagt om de 
informatie (zoals registraties) van de 
grondstof, omdat het een aantal jaar 
kan duren voordat een grondstof in 
de beoogde toepassing is goedge-
keurd. 

Met het bindmiddel gaat het 
bindmiddelbedrijf vervolgens naar 
een verffabriek. Die verffabriek gaat 
de toepassing van het bindmiddel 
testen. Deze testen duren ook weer 
twee jaar. 

Uiteindelijk gaat de verfproducent 
het product bestellen bij het bind-
middelbedrijf. Dat bedrijf komt 
vervolgens bij Will & Co terug voor 
de grondstof.

Dit hele proces duurt minimaal vijf 
jaar.”
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stoffen. De nieuwe stoffen moeten 
daarnaast liefst ook composteerbaar 
zijn, dus makkelijk afbreekbaar.  

“Daarnaast wordt er ingezet op een 
transitie van onder andere oplos-
middel naar watergedragen . Ook 
preserveringsmiddelen moeten 
anders geproduceerd worden. Er 
mogen tot slot minder tot geen 
biociden meer toegepast worden. 
De zoektocht naar ECO vriendelijke 
stoffen gaat door.”
 
“Ook zal er meer worden ingezet op 
lokale producten, zodat transport-
kosten en CO2-uitstoot afnemen. 
Hiermee wordt de carbon footprint 
van de verfindustrie gereduceerd.”

verstoring in de aanvoer van ruwe- 
en halfmaterialen. Ook schoten de 
prijzen en wachttijden voor contai-
nervervoer omhoog. En laten we tot 
slot niet vergeten de olie energie 
prijzen!”.

Wat verstoort jullie keten op dit 
moment nog meer?
Willems: “Stakingen, branden en on-
gelukken bij single-source fabrieken 
kunnen eveneens zorgen voor ver-
storing in de keten. Zo was in China 
een fabriek gevestigd, die als enige 
een grondstof produceerde voor 
een bepaald pigment: Geel 74. Geel 
74 staat bekend als dé commodity 
onder de pigmenten. De Chinese 
fabriek was de enige met een instal-
latie om dit pigment te maken. Deze 
fabriek brandde af, waardoor het 
pigment schaars en duur werd.”

Zijn er alternatieven die meer ze-
kerheid geven? 
Broek: “Het is voor ons een kunst 
om producten getest te krijgen. De 
testen zijn vrij kostbaar en het duurt 
lang om een grondstof goedge-
keurd te krijgen. Een nieuw pigment 
introduceren bij verffabrieken kan 
soms jaren duren. In het geval van 
single-source fabrieken is het dus 
niet altijd makkelijk om vervanging 
te vinden.”

Daarnaast, als er wel meerdere 
fabrieken zijn voor een product, 
grondstof of pigment, dan kunnen 
subtiele verschillen grote gevolgen 
hebben in een kleurenmengsys-
teem, bijvoorbeeld kleurafwijkingen. 

Hoe ziet de toekomst van de verf-
industrie er volgens jullie uit?
Broek: “Voor 2030 moet de verfin-
dustrie zorgen dat een flink aandeel 
van de verf uit herwinbare niet fos-
siele grondstoffen wordt gemaakt. 
Dit zijn bijvoorbeeld plantaardige 

Nederland verfland

Nederland is een belangrijke speler in 
de verf- en drukinktindustrie. De verf- 
en drukinktindustrie telt ruim honderd 
bedrijven, waarvan ongeveer vijftig 
fabrieken. Zij maken deel uit van een 
eeuwenlange traditie om zelf verf of 
inkt te produceren. De Nederlandse 
multinationals Akzo en PPG, met hun 
merken Sikkens en Sigma, vormen 
de basis voor deze industrie. Hieraan 
toegevoegd kent Nederland talloze 
midden- en kleinbedrijven. Dit maakt 
ons land wat omzet betreft het belang-
rijkste land in de Europese coatingsin-
dustrie. Nederland telt daarnaast zo’n 
vijftig verfgroothandelaren. 

De verf- en drukwerkindustrie heeft 
een lange historie. De bedrijven 
hebben vaak wortels van meer dan 
honderd jaar oud. Een eeuw geleden 
mengden schilders nog hun eigen verf. 
Ze kochten bij fabrieken verfwaren 
en bij lakstokerijen vernissen. Die 
mengden ze vervolgens zelf tot verf. 
Tegenwoordig wordt verf in professio-
nele fabrieken geproduceerd.

“Deze regelgeving 
gaat voor een 
ommezwaai in 
onze sector zorgen.”



Explosieven Opruimingsdienst 
Defensie

De Mijnopruimingsdienst, de voorlo-
per van de Explosieven Opruimings-
dienst Defensie (EOD), is in 1944 
opgericht met als voornaamste doel 
het opruimen van de onontplofte 
mijnen en bommen uit de Tweede 
Wereld oorlog. In 2009 is de huidige 
EOD ontstaan door het samengaan 
van de opruimingsdiensten van de 
verschillende krijgsmachtonderdelen. 
De staf van de EOD is ondergebracht 
in de Sergeant-majoor Scheickkazerne 
in Soesterberg, terwijl de maritieme 
EOD-Compagnie in Den Helder is 
gevestigd. De EOD ruimt in Nederland 
jaarlijks zo’n 2.500 explosieven uit de 
Tweede Wereld oorlog op. Daarnaast 
komt de EOD in actie als er ergens 
in Nederland een verdacht pakketje 
wordt gevonden. Ook wordt de EOD 
ingezet bij missies in het buitenland 
waar zij o.a. landmijnen onschadelijk 
maakt, zodat wegen veilig begaanbaar 
zijn.

www.defensie.nl/organisatie/land-
macht/eenheden/oocl/eod

Op 5 juli 2022 namen een aantal 
VHCP-leden deel aan een 
voorlichtingsdag van de EOD 
over stoffen die vallen onder de 
verordening voor explosieven. 
Maarten Kerkhoven (Boom), Lucas 
Bakker (Geodis) en Niels Vogelzang 
(Vivochem) waren hierbij aanwezig.

Europese regelgeving voor 
explosieven is aangescherpt
Er is Europese regelgeving en 
Nederlandse wetgeving over het op 
de markt brengen en het gebruik 
van precursoren (grondstoffen) voor 
explosieven.

Op 1 februari 2021 is de Europese 
regelgeving (EU Verordening 
2019/1148) voor explosieven 
aangescherpt. Hierdoor zijn 
leveranciers van chemische 
grondstoffen verplicht om 
bij hun klanten zowel een 
eindgebruikersverklaring als een 
ID-controle uit te voeren. De ID-
controle heeft in het begin van 2021 
geleid tot weerstand binnen de 
chemie branche. Dit komt mede 
doordat er in Europa leveranciers 
zijn die zich niet aan de verordening 
wensen te houden. In Nederland 
moeten verdachte transacties, 
zoals diefstal en vermissing binnen 
24 uur gemeld worden bij het 
meldpunt Verdachte Transacties 
Chemicaliën, via telnr. 088-1540000 
of via precursoren@belastingdienst.
nl  Het VHCP roept zijn leden op om 
een melding bij ILT te doen wanneer 
leveranciers en klanten zich niet aan 
de verordening houden. Dit is een 
Europese verplichting en geldt voor 
de gehele chemieketen in Europa. 
Zowel leveranciers als klanten zijn 
verantwoordelijk voor de uitvoering 
en riskeren een strafrechtelijk 

onderzoek als zij zich hieraan niet 
houden.

Voorlichtingsmiddag in Kamp de 
Kiek
Op 5 juli 2022 heeft de Explosieven 
Opruimingsdienst Defensie 
(EOD) in het Brabantse Kamp 
de Kiek aan diverse Nederlandse 
bedrijfsbranches een voorlichting 
gegeven over stoffen die vallen 
onder de verordening voor 
explosieven. Het doel van deze 
voorlichting was om bedrijven 
inzicht te geven wat terroristen 
met kleine hoeveelheden stoffen 
die onder de verordening vallen, 
kunnen aanrichten. Vanuit het 
VCHP waren hierbij aanwezig: 
Maarten Kerkhoven (Boom), Niels 
Vogelzang (Vivochem) en Lucas 
Bakker (Geodis). Maarten Kerkhoven 
blikt terug op deze interessante 
middag.

‘Na de presentatie heeft de EOD 
diverse demonstraties gegeven op 
het oefenterrein met stoffen die 
vallen onder de verordening voor 
explosieven. De EOD heeft iedere 
keer kleine hoeveelheden stoffen 
gebruikt tijdens de demonstraties. 
Zelfs kleine hoeveelheden stoffen 
die gebruikt werden bij de 
demonstraties leidden al tot een 
grote ontploffingskracht. Hierdoor 
kan een goed beeld ontstaan van 
de kracht die vrij komt als terroristen 
grote hoeveelheden gebruiken. 

De Nederlandse overheid zal alles 
eraan doen om het voor terroristen 
zo moeilijk mogelijk te maken 
om aan grondstoffen te komen 
om bommen van te maken. Om 
deze reden zal de overheid meer 
controles bij zowel leveranciers als 
bij klanten uitvoeren. Daarnaast 
zal in de toekomst de lijst van 
stoffen waarbij de verordening 
voor explosieven van toepassing is, 
worden uitgebreid’. 
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Voorlichtingsmiddag Explosieven 
Opruimingsdienst Defensie (EOD)

“Wat terroristen kunnen 
aanrichten met kleine 
hoeveelheden stoffen”
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Na een twee jaar durende Co-
vid-winterslaap, kon in 2022 
eindelijk het Social Event weer 
plaatsvinden. In september reisde 
een delegatie van VHCP-leden en 
JIDC-leden naar Arnhem alwaar 
men verbleef op een zeer mooie lo-
catie: vijfsterrenhotel Groot Warns-
born. Dit hotel is gelegen in een 
monumentaal bos op een landgoed 
aan de rand van de stad. Het evene-
ment kon rekenen op veel interesse 
van de leden en was dan ook volge-
boekt. Er waren oude bekenden en 
nieuwe gezichten, veel vrolijkheid 
en mooie ontmoetingen. 

Het organiserend comité had een 
dagprogramma samengesteld dat 

recht deed aan de oorlogsgeschie-
denis van Arnhem. Aan het eind van 
de Tweede Wereldoorlog was Arn-
hem immers het toneel van ‘Ope-
ration Market Garden’. Tijdens deze 
grote geallieerde operatie bleek de 
brug bij Arnhem ‘one bridge too 
far’. Met de groep bezocht men het 
Airborne museum in Oosterbeek, 
gevestigd in een villa die destijds 
fungeerde als het geallieerde hoofd-
kwartier.

Naderhand volgde een wijnproeverij 
van wijnen van een echte Neder-
landse wijngaard, deels in eigendom 
van de hotelmanager. ‘s Avonds 
dineerde het gezelschap in black 
tie, gelukkig zonder Nederlandse 

wijnen. De dag werd afgesloten met 
een dansfeest waarbij een saxofonist 
uit eigen gelederen een spetterend 
optreden verzorgde. De volgende 
dag keerde het gezelschap na het 
ontbijt weer huiswaarts.

Dit jaar staan wij alweer voor de 
volgende editie van het Social Event. 
Ditmaal zullen wij afreizen naar 
Twente. Met een overnachting in De 
Wilmersberg belooft het weer een 
prachtige editie te worden. Noteert 
u dus vast vrijdag 8 september in 
uw agenda!
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Waar het VHCP zich richt op de 
Nederlandse chemiedistributiesec-
tor, doet ICTA dat op wereldschaal. 
Door brancheverenigingen van 
verschillende landen in diverse 
continenten en internationale che-
miedistributiebedrijven bij elkaar te 
brengen, biedt ICTA een platform 
om te werken aan o.a.  harmonisatie 
van regels en het vergroten van de 
ketenverantwoordelijkheid. 

Momenteel werkt ICTA aan een 
groot project: het ontwikkelen van 
een wereldwijd Responsible Dis-
tribution programma, genaamd 
Global Responsible Distribution. Mo-
menteel is deelname aan Responsi-
ble Care en Responsible Distribution 
alleen mogelijk in die landen, waar 
er een nationale vereniging is die 
het programma aanbiedt. In veruit 
de meeste landen is er echter niet 
zo’n vereniging. ICTA wil het voor 
chemiedistributeurs uit die landen 
ook mogelijk maken om aantoon-
baar te veilig en verantwoordelijk 
te werken. Een werkgroep van ICTA 
heeft nu het raamwerk van dit we-
reldwijde programma ontwikkeld, 
en is nu aan de slag met de uitwer-
king daarvan. 

Door dit programma op te zetten 
hoopt ICTA een veiligheidsimpuls te 
geven aan de internationale che-
mieketen. Het komt nog te vaak 
voor dat zich serieuze incidenten 
met chemieopslag en -transport 
voordoen en het is de verantwoorde-

lijkheid van ons allemaal om er alles 
aan te doen dat te voorkomen. 

In internationale context komen 
soms vraagstukken naar voren die in 
Nederland al langer spelen. Zo kwa-
men er afgelopen jaar vragen uit de 
V.S. over hoe moet worden omge-
gaan met stoffen die voor zelfmoord 
worden misbruikt. Daarbij kon de 
‘code’ die het VHCP afsprak met het 
ministerie dienen als inspiratie voor 
een oplossing. Ook spreekt ICTA 
rechtstreeks mee in internationale 
discussies over ‘sustainable chemi-
cals management’ en een interna-
tionaal verdrag over het tegengaan 
van vervuiling door plastics. 

Naast dit soort wat abstracte be-
leidsdiscussies, organiseert ICTA ook 
webinars over praktische onderwer-
pen. Zo gaven vier ICTA-leden een 
presentatie over een duurzaam-
heidsproject dat zij recent in hun 
bedrijf hadden ondernomen. Het 
is inspirerend om te zien hoe over 
de hele wereld onze sector nadenkt 
over het voorkomen en verminderen 
van de negatieve gevolgen van het 
distribueren van chemische stoffen 
voor het milieu. 

In het kader van de chemische se-
curity werkt ICTA nauw samen met 
de OPCW, de Organization for the 
Prohibition of Chemical Weapons. 
ICTA helpt hen om grip te krijgen 
op handelsstromen en schrijft mee 
aan OPCW richtsnoeren voor veilig 
transport van gevaarlijke stoffen. 
Ook met Interpol en de FBI werkt 
ICTA samen aan een veiliger sa-
menleving. Door chemiehandelaren 
hulpmiddelen aan te reiken om hun 
“Know your Customer”(KYC)-pro-
cessen te organiseren, kan worden 
voorkomen dat stoffen in verkeerde 
handen vallen.

Dankzij de samenwerking tussen 
VHCP en ICTA (en de Europese Fecc) 
sluiten onze inspanningen voor een 
professionele sector logisch aan op 
soortgelijke inspanningen elders in 
de wereld. Gezien het internationale 
karakter van onze industrie is dat 
bepaald geen overbodige luxe!

ICTA General Assembly 2022, professor Kyle Handley (UC San Diego)



18 | INTERVIEW

Willem Henk Streekstra is sinds mei 
2020 directeur van de VOTOB, de 
vereniging van Nederlandse Tan-
kopslagbedrijven. Daarvoor was hij 
10 jaar werkzaam als secretaris bij 
VNO-NCW en MKB Nederland. De 
eerste stappen van zijn loopbaan 
zette hij bij het Landbouwschap en 
LTO.

Waar houdt u zich zoal mee bezig 
sinds uw aanstelling bij de 
VOTOB?
Streekstra legt uit dat hij in mei 2020 
aan de slag is gegaan als directeur 
van de VOTOB. Zijn eerste missie 
was het strategisch op de kaart zet-
ten van de tankopslagindustrie.
 
“Om de strategische inslag van de 
tankopslagindustrie in kaart te bren-
gen heb ik HCCS (The Hague Centre 
of Strategic Studies, een onafhanke-
lijk geopolitiek onderzoeksinstituut, 
red.) gevraagd een viertal rapporten 
op te stellen die de veranderende rol 
van tankopslag in Europa laten zien.”

Het eerste rapport schetst de 
Europese tankopslagsector in het 
mondiale energielandschap. De 
tweede studie biedt inzicht in de 
huidige rol van de tankopslag bij 
het handhaven van welvaart, in de 
context van het concurrentiever-
mogen van Europa en geopolitieke 
ontwikkelingen. Het derde rapport 
geeft een analyse van de middel-
lange termijnvooruitzichten voor 
tankopslag (2030-2050). De laatste 
studie blikt vooruit naar 2050-2060 

en brengt de opkomende rol van de 
opslagsector in kaart. 

Streekstra is voortvarend van start 
gegaan om het grote publiek en 
Europa te informeren over de rol en 
toekomst van tankopslagbedrijven. 
“Met het uitbrengen van deze rap-
porten hebben wij getracht het gro-
te publiek te informeren en voet aan 
de grond te krijgen bij de Europese 
Commissie. We hebben hierin ook 
samengewerkt met FETSA, de Eu-
ropese branchevereniging voor de 
opslagindustrie. De komende jaren 
kunnen we de rapporten inzetten 
voor onze internationale communi-
catie. We zijn meer zichtbaar en we 
zoeken het publieke domein op om 
te laten zien wie we zijn en waar we 
voor staan.”

Streekstra staat positief tegenover 
zijn eerste tankopslagmissie. De rap-
porten zijn officieel uitgereikt aan 
minister Jetten, en hij heeft meege-
werkt aan een aantal podcasts met 
BNR over dit onderwerp. 

“Mijn ambitie is om 
de tankopslag te 
positioneren als 
key sector in de 
huidige energiesector”

VOTOB

VOTOB is de branchevereniging voor 
de Nederlandse tankopslagbedrijven. 
Het heeft 19 aangesloten tankopslag-
bedrijven. Bij het uitvoeren van zijn 
taak als tankopslagvertegenwoordiger 
staat VOTOB in contact met lokale, 
regionale, landelijke en Europese 
vertegenwoordigers. VOTOB werkt 
samen met andere branches in de 
petrochemie en neemt deel aan projec-
ten zoals Veiligheid Voorop en Safety 
Delta Nederland. Daarnaast is VOTOB 
aangesloten bij de Europese bran-
chevereniging FETSA (Federation of 
European Tank Storage Associations). 
VOTOB is verder lid van VNOC-NCW 
en geassocieerd lid van de VNCI.



Kunt u ons meer vertellen over het 
verloop van de overslag wanneer 
een tanker met een lading olie de 
haven binnenkomt? 
“De lading komt hier binnen als cru-
de (aardolie). Hierna wordt het via 
pijpleidingen naar de raffinaderijen 
in Nederland en Duitsland vervoerd. 
Daarna komt het weer terug als 
product, waarna het de chemie in-
gaat om uiteindelijk bij bijvoorbeeld 
de VHCP-leden binnen te komen.” 
Streekstra legt hierbij uit dat de we-
reldwijde handel de functie van de 
Nederlandse tankopslag vormt. Niet 
alle olie wordt dus via pijpleidingen 
vervoerd: de haven geldt ook als hub 
voor verder transport.

Het thema van deze Focus is ver-
storing in de (chemische) supply 
chain. Onze leden hebben de af-
gelopen jaren veel last gehad van 
tekorten en te dure containers. 
Dit kwam onder andere door de 
lockdowns tijdens de COVID-crisis. 
Hebben de VOTOB-leden daar veel 
last van gehad?
Streekstra legt uit dat tankopslag-
bedrijven daar nauwelijks last van 
hadden, omdat de havens relatief 
goed bleven functioneren. “Het 
punt was dat er niet meer gevlo-
gen, gevaren en gereden werd. Dit 
veroorzaakte een schok, waardoor 
de prijzen enorm zakten. En als de 
prijzen enorm zakken, dan zitten de 
terminals enorm vol.” In zekere zin 
had de tankopslagindustrie dus een 
voordeel tijdens de COVID-crisis.

Gestegen prijzen hebben een tegen-
overgesteld effect. Dat komt omdat 
handelaren zo weinig mogelijk op 
voorraad willen houden. Bij hoge 
prijzen verkopen handelaren dus 
zo veel mogelijk. In deze context 
vervolgt Streekstra dat de huidige 

Streekstra ziet dit versneld gebeu-
ren door de gestegen gasprijzen. 
“Wij verwachten dat de chemische 
maakindustrie in Europa snel zal 
afnemen. Het verplaatst niet alleen 
naar het Midden-Oosten, maar ook 
naar India, en mogelijk China.” Euro-
pa zal dan ook meer chemische pro-
ducten moeten gaan importeren. 
“Dat betekent feitelijk meer opslag 
en meer handel. Dat is zowel voor 
de achterban van VOTOB als van het 
VHCP niet verkeerd.”

Maakt u zich desondanks zorgen 
over het vertrekken van industrie 
uit Europa? En ziet u hiervoor een 
rol voor Brussel en Den Haag?
“Brussel heeft strategische autono-
mie als belangrijk beleidsspeerpunt 
verkozen. Als Europa strategisch 
autonoom wil zijn, dan moet de 
basisindustrie voor een belangrijk 
deel in Europa blijven.” Streekstra 
benadrukt dat Europa lang niet 
altijd autonoom is, met alle negatie-
ve gevolgen van dien. Hij geeft als 
voorbeeld de vraag naar kritieke mi-
neralen. Omdat we hiervoor afhan-
kelijk zijn van China, stelt Streekstra 
dat dit ons chantabel en kwetsbaar 
maakt. Daarom is hij van mening 
dat we onze eigen industrie moeten 
opbouwen. “Dat betekent dat we 
goedkope energie moet hebben. Als 
we daar niet over beschikken, dan 
vertrekt de industrie.” Omdat we dat 
laatste nu zien gebeuren, is de op-
roep van VOTOB aan Brussel: “Zorg 
voor goedkope energie.” 

situatie voor de tankopslagindustrie 
dynamischer is. “Er wordt heel veel 
gebruikgemaakt van de terminals. 
De lading gaat er heel snel in, en 
gaat er ook heel snel weer uit.”

En wat is de invloed van de hui-
dige geopolitieke situatie op de 
tankopslagindustrie?
Voor de tankopslagindustrie speelt 
de huidige Russische olieboycot 
een grote rol. Streekstra legt uit dat 
VOTOB heeft samengewerkt met In-
stituut Clingendael (het Nederland-
se instituut voor de Internationale 
Betrekkingen) aan een onderzoek 
over de effecten van deze olieboycot.
 
“Als gevolg van de boycot is er een 
groot tekort aan olietankers. Dat 
komt omdat tankers nu uit verre 
landen aardolie moeten halen. De 
transport van Rusland naar Rot-
terdam duurt 5 dagen, maar in de 
nieuwe situatie kan dat oplopen tot 
wel 25 dagen.” Hierdoor zijn meer 
schepen nodig om aan de vraag te 
voldoen. Streekstra maakt zich zor-
gen over de effecten van de oorlog 
op de oliemarkt. “De oliemarkt is 
kwetsbaar, en de vraag is wanneer 
het tekort bijtrekt en de situatie 
weer normaal wordt.”

De olieboycot, welke werd inge-
voerd op 5 december 2022, zorgde 
dan ook voor een grote schok op de 
markt. 30 tot 40% van de olie-import 
werd afgesneden. “Dit is nog nooit 
eerder in de (haven)geschiedenis 
vertoond,” aldus Streekstra.

Door onzekerheden in de supply 
chain ziet Streekstra ook effecten in 
de chemische industrie. “De chemie 
verplaatst zich vanuit Europa steeds 
meer naar het Midden-Oosten, 
dichtbij de nodige energiebronnen.” 
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Dieselcrisis

Gerelateerd aan de olieboycot wijdt 
Streekstra uit over de Europese diesel-
markt. “Voor de Europese dieselmarkt 
moet Europa grondstoffen en diesel 
importeren. Dat gebeurde eerder voor 
een groot deel vanuit Rusland, maar 
dat vervalt nu, omdat Europa geen 
gebruik meer maakt van Russische 
grondstoffen of productiefaciliteiten.” 
Rusland probeert haar olie nog wel 
via India te verkopen, maar is van-
wege de boycots alsnog gedwongen 
haar dieselproductie terug te schalen. 
Daarom is Streekstra bang dat er een 
dieseltekort zal optreden. Dat kan 
problemen opleveren voor de Euro-
pese markt: “Er is geen wereldwijde 
reservecapaciteit. Russische crude is 
namelijk heel geschikt voor het maken 
van diesel. Crude uit het Midden-Oos-
ten is geschikter voor het maken van 
benzine.” VOTOB verwacht dan ook 
een feitelijk dieseltekort, momenteel 
lijkt het dieseltekort mee te vallen, 
maar dat komt omdat Nederland en 
andere landen heel veel voorraden 
diesel hebben aangelegd.’ 
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Een oplossing voor het verplaat-
sen van de maakindustrie is het 
Carbon Adjustment Mechanism 
(CBAM). Onder CBAM worden 
goedkope buitenlandse produc-
ten zwaarder belast. Zo wordt er 
een gelijk speelveld gecreëerd 
voor Europese producten, welke 
duurder zijn door o.a. strenge 
duurzaamheidseisen. Hoe kijkt u 
naar een dergelijk systeem?
Streekstra heeft zijn bedenkingen bij 
een dergelijk systeem. Hij vraagt zich 
af of Europa daarvoor voldoende 
economische kracht heeft. “Ik weet 
niet of wij deze powerplay-kaart 
moeten trekken.”

De EU zet in op strategische 
voorraden, bijvoorbeeld het vullen 
van gasvoorraden. Omdat VOTOB 
over tanks beschikt om gas in op 
te slaan, kunnen de leden een be-
langrijke schakel zijn in de strate-
gie van Europa. In hoeverre spelen 
jullie hier een rol in?
Streekstra legt uit: “De IAE (het Inter-
nationale Energieagentschap), heeft 
met aangesloten landen afspraken 
gemaakt over opslag. In Europa 
zijn deze afspraken opgenomen in 
de  Europese richtlijn olievoorraden. 
Hier staan bijvoorbeeld afspraken in 
over de termijnen van opslagen.” In 
Nederland wordt dit gereguleerd via 
het Ministerie van Financiën en het 
agentschap COVA (Centraal Orgaan 
Voorraadvorming Aardolieproduc-
ten). “Met beide organen hebben wij 
veel contact.”

Op dit moment moeten landen 90 
dagen opslag hebben voor ge-
bruiksartikelen als olie en diesel. In 
Europa lopen er momenteel discus-
sies of dit verlengd moet worden. 
Streekstra legt uit dat een belang-
rijke aanleiding voor verlenging kan 
zijn de langere transportroutes en 
de geopolitieke spanningen. “We 
wachten de uitkomst van deze dis-
cussie af”.

Naast geopolitieke schommelingen 
dicht Streekstra ook een complice-
rende rol toe aan het veranderende 
klimaat. “We zien dat planningsex-
perts van tankers door zware stor-
men meer tijd moeten plannen voor 
het vrachtvervoer. Hierdoor neemt 
de opslagvraag in Nederland toe.” 
Die toegenomen vraag zorgt voor 
minder opslagbeschikbaarheid om 
aan de 90 dagen-eis te voldoen.

Los van alle geopolitieke ontwik-
kelingen en spanningen: ziet u 
ergens een samenwerking tussen 
VHCP-leden en VOTOB-leden?
“Misschien kunnen onze (grote) le-
den meer samenwerken. Wij be

schikken over de ruimte, en hebben 
expertise met gevaarlijke stoffen en 
vergunningen.” Deze expertise kan 
voor VHCP-leden gunstig zijn in het 
uitvoeren van hun verantwoordelijk-
heden als distributeur. Kanttekening 
verdient wel dat de chemieopslag 
vaak ander soort tanks vraagt dan 
de olietanks van VOTOB.

Laatste vraag: ziet u de toekomst 
met vertrouwen of met zorgen 
tegemoet? 
Streekstra ziet de toekomst met 
vertrouwen tegemoet. Hij heeft wel 
een aantal zorgen over de geo-
politieke situatie. “Ik verwacht dat 
we met Rusland de komende tien 
tot vijftien jaar nog wel in de knoei 
zitten.” Zelfs als de oorlog morgen 
stopt, ziet Streekstra niet meteen 
een verbetering. “Ik denk dat er eerst 
een nieuwe generatie bestuurders 
moet opstaan, zowel in Europa als 
Rusland, met genoeg afstand van de 
oorlog om weer goede buren 

te worden.” Ondanks de zorgen van 
Streekstra, ziet hij wel noodzaak in 
het hervatten van zakendoen.

Oproep aan Nederlandse politiek
Streekstra’s laatste oproep voor de 
toekomst is gericht aan de Ne-
derlandse politiek. “Ik vind dat de 
Nederlandse politiek wat vriende-
lijker mag worden tegen de indus-
trie. De overheid heeft de industrie 
nodig om haar eigen beleidsdoelen 
te kunnen behalen. We moeten 
nooit het belang van de industrie 
voor onze samenleving uit het oog 
verliezen.”
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Responsible Care is het initiatief van 
de wereldwijde chemische indus-
trie. Het Responsible Care program-
ma wordt ingevuld en uitgevoerd 
door de chemiebedrijven, daarbij 
ondersteund door de branchever-
eniging. Sinds 1997 is het VHCP 
aangesloten bij het RC-programma. 
Ieder lid ondertekent de RC-beleids-
verklaring waarmee het aangeeft 
de acht pijlers van het program-
ma te onderschrijven. Het VHCP 
werkt in dit kader samen met ICTA 
(de wereldwijde vereniging voor 
chemiedistributeurs), de Fecc (de 
Europese chemische distributeurs 
branchevereniging ) en de VNCI, de 
branchevereniging van de chemi-
sche industrie in Nederland. 

Elk jaar vullen de VHCP-leden 
de Responsible Care-enquête in 
waarin zij aangeven hoe zij hebben 
gepresteerd op de acht pijlers van 
Responsible Care. De prestaties 
van de VHCP-leden op deze acht 
pijlers worden weergegeven in 
het RC-jaarverslag. Brzo-bedrijven 
ontvangen daarnaast een overzicht 
van de RC-prestaties op ieder van 
de 8 pijlers. De prestaties van deze 
bedrijven zijn over het jaar 2021 en 
voorgaande jaren vergeleken met 
bedrijven die ook werken met grote 
hoeveelheden gevaarlijke stoffen. 
Onderstaand wordt een kort over-
zicht van de acht pijlers weerge-
geven. Het uitgebreide jaarverslag 
wordt gepubliceerd op de VHCP 
website, www.vhcp.nl 

1 - Wettelijke eisen
Leden moeten in elk geval voldoen 
aan de wet- en regelgeving en func-
tioneren in overeenstemming met 
richtlijnen en goede praktijken van 
het VHCP. Het aantal veroordelin-
gen en boetes bij VHCP-leden geeft 
hiervan een indruk. In 2021 hebben 
VHCP-leden 3 boetes ontvangen. 
Hierin zijn verkeersboetes niet mee-
genomen.

2 - Risicomanagement
Leden van het VHCP moeten ervoor 
zorgen dat hun eigen activiteiten 
geen onaanvaardbare risico’s ople-
veren voor werknemers, dienstver-
leners, afnemers, het publiek of het 
milieu. Daarnaast moeten zij bevor-
deren dat procedures en methoden 
van zijn leveranciers, klanten en lo-
gistieke dienstverleners geen onaan-
vaardbaar risiconiveau vormen voor 
werknemers, klanten, het publiek of 
het milieu. Er wordt gekeken naar 
het aantal incidenten per miljoen 
gewerkte uren. Het aantal Lost Time 
Injuries (LTIs: een werkgerelateerde 
verwonding of ziekte die resulteert 
in bewustzijnsverlies, afwezigheid 
van werk, beperking van het werk of 
transfer naar ander werk). Dit is fors 
hoger dan vorig jaar. Er zijn dubbel 
zo veel ongelukken opgegeven ten 
opzichte van 2020. Dit waren weder-
om voornamelijk arbo-gerelateerde 
incidenten. Verder is de hoeveelheid 
gevaarlijk afval de afgelopen drie ja-
ren toegenomen, terwijl het percen-
tage gerecycled afval is gedaald. 

3 - Beleid en documentatie
VHCP-leden leggen activiteiten vast 
in documenten en zorgen ervoor 
dat Responsible Care een integraal 
onderdeel is van het gezondheids-, 
veiligheids- en milieubeleid. Zo be-
schikken vrijwel alle leden over mi-
nimaal één managementcertificaat. 
In 2021 is het percentage bedrijven 
dat middels een veiligheidsbeoor-
delingssysteem de kwaliteit van hun 
logistieke dienstverleners beoordeelt 
gedaald. 

4 – Productinformatie
De pijler productinformatie richt 
zich op het bieden door VHCP-le-
den van relevante gezondheids-, 
veiligheids- en milieu informatie 
over producten en activiteiten aan 
de werknemers, dienstverleners, 
klanten, het bevoegd gezag en 
het publiek en moedigt aan dat 

de informatie beschikbaar is bij 
hun ketenpartners. Zo kan worden 
gedacht aan veiligheidsinformatie-
bladen, etikettering en transportpa-
pieren. Het is niet eenvoudig inzicht 
te krijgen in de invulling hiervan 
omdat dit een kwalitatieve beoorde-
ling vraagt. Daarom wordt gekeken 
naar inspectieresultaten van de ILT 
met betrekking tot veiligheidsin-
formatiebladen. ILT constateert in 
een risico-analyse dat blootstelling 
aan gevaarlijke stoffen zorgt voor 
een hoge maatschappelijke schade, 
geraamd op €850 miljoen per jaar. 
Volgens de ILT is de kwaliteit van 
veiligheidsinformatiebladen verbe-
terd, maar is nog meer verbetering 
nodig. Inspectiediensten signaleren 
nog steeds veelvuldig fouten in deze 
bladen, waardoor de ontvanger van 
gevaarlijke stoffen onvoldoende 
of onjuist is geïnformeerd over de 
gevaaraspecten. Het VHCP spreekt 
hierover met overheden, de VNCI en 
uiteraard met zijn leden.

5 - Opleiding/training
VHCP-leden moeten verzekeren dat 
alle werknemers zich bewust zijn 
van hun verantwoordelijkheid en 
zorgen voor voldoende opleiding en 
training van hun werknemers om 
te kunnen voldoen aan de gezond-
heids-, veiligheids- en milieudoel-
stellingen. Het aantal RC-gerelateer-
de trainingen dat leden jaarlijks aan 
medewerkers aanbieden is in 2021 
verdubbeld. Dit is vooral te danken 
aan een nieuw lid dat sterk inzet op 
training van medewerkers.  

6 - Calamiteitenplan
Van leden van het VHCP wordt 
verwacht een passend calamiteiten-
plan te hebben en te onderhouden. 
77% van alle VHCP-leden beschikt 
over een 24-uurs alarmnummer, dit 
is een stijging van 14% ten opzichte 
van 2020. In 2020 testte 36% van de 
bedrijven het alarmnummer niet.

Responsible Care Jaarverslag 
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Broeikasgas emissie reductie

In het Responsible Care jaarverslag 
wordt, naast de 8 pijlers, ook ingegaan 
op actuele thema’s. Zo werd in 2021 
o.a. dieper ingegaan op de broeikas-
gas-emissiereductie in het portfolio 
van VHCP-leden. Vrijwel de helft van 
alle respondenten heeft een strategie, 
doelen en beschikt over een program-
ma voor CO2-reductie. 56% van de 
respondenten geeft aan de CO2-emis-
sie te monitoren en te rapporteren. 
Van de respondenten geeft 15% aan 
inzicht te hebben in de CO2-emissie 
van vrachten die zijn uitgevoerd door 
derden namens hun bedrijf. 

Daarnaast werd ook dit jaar gevraagd 
naar ZZS in het stoffenportfolio. 
Steeds meer leden geven aan actief be-
leid te hebben m.b.t. ZZS. Zo gaf 78% 
van alle VHCP-leden aan 0-20%  Zeer 
Zorgwekkende Stoffen in zijn portfo-
lio te hebben. Vorig jaar was dat nog 
89%. Van alle leden die ZZS in zijn 
portfolio hebben, heeft 56% bewust 
beleid over ZZS. Vorig jaar was dat 
nog 50%.  Voor wat betreft Milieu & 
Duurzaamheid gaven alle responden-
ten aan één of meerdere duurzaam-
heidsinitiatieven uit te voeren.

7 - Doorlopende verbeteringen
VHCP-leden ondersteunen en 
nemen deel aan initiatieven die de 
kwaliteit van de activiteiten ver-
beteren en die het gezondheids-, 
veiligheids- en milieubewustzijn 
verbeteren, zowel binnen de eigen 
operaties als bij ketenpartners. Het 
RC-programma is erop gericht om 
de leden bij de les te houden om 
zich continue te blijven verbeteren. 
Dit komt tot uitdrukking in het 
verbeterplan. Inmiddels geeft 89% 
van de respondenten aan over zo’n 
plan te beschikken. Dit is een lichte 
stijging ten opzichte van het vorige 
jaar. De meeste verbeterplannen 
zijn gericht op veiligheid/risicoma-
nagement, training & opleiding, en 
duurzaamheid.

8 - Communicatie met de samen-
leving
Tot slot is belangrijk dat VHCP-leden 
communiceren met alle betrok-
kenen over de mogelijke impact 
van de activiteiten en reageert op 
zorgen geuit door de gemeen-
schap. VHCP-leden communiceren 
met ketenpartners over een veilige 
omgang met stoffen. Leden van 
het VHCP communiceren met de 
samenleving iets meer ten opzichte 

van het vorig jaar, namelijk 66%. Ma-
nieren van communicatie omvatten: 
sponsoring, stageplekken, overleg 
met burgemeester en omliggende 
bedrijven, open dagen, twitterbe-
richten en schoolbezoeken. Stage-
plekken, overleg met bedrijven en 
sponsoring zijn de drie populairste 
manieren van communicatie.
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Op basis van het Responsible Care jaar-
verslag streeft het VHCP in het komen-
de jaar wederom naar een barometer 
waarin ieder lid minimaal 75 punten 
scoort. Dit kan op relatief eenvoudige 
wijze bewerkstelligd worden door een 
pro actieve houding binnen het VHCP 
en een  tweetal klankbordbijeen-
komsten bij te wonen. Daarnaast zal er 
structureel aandacht zijn voor continue 
verbeterplannen en een consistente 
uitvoering van de LTI analyse. Ook zijn 
er vragen naar inhoudelijk beleid over 
ZZS, en zullen er meer vragen over 
duurzaamheid en maatschappelijke 
thema’s in de enquête worden opgeno-
men. Daarnaast zal aandacht worden 
besteed aan de implementatie van de 
RC-webtool.

Voor een uitgebreid verslag verwijst 
het VHCP naar het Responsible Care 
Jaarverslag dat gepubliceerd is op de 
website, www.vhcp.nl

In 2021 behaalden 25 bedrijven een 
barometerscore van meer dan 75 pun-
ten. Dit komt overeen met 76% van het 
totale ledenaantal, tegenover 80% in 
2020. Bedrijven die in 2021 de volledi-
ge 100-punten behaalden zijn: Arkema, 
Boom, Brenntag, Breustedt , Caldic, 
Cimcool, De Monchy, Equilex, IMCD, 
Keyser & Mackay, Loodet, Mavom, 
Mepavex, Rodachem, Sirius, Steenber-
gen, Synerlogic, Univar, VivoChem en 
Will & Co. Deze leden geven maximaal 
invulling aan het Responsible Care-pro-
gramma.

Onderstaande grafiek laat de ontwikke-
ling zien. De ontwikkeling laat zien dat 
de trend van de barometer sinds 2014 
positief is: een steeds groter deel van 
de leden behaalt een score van meer 
dan 75 punten en steeds minder leden 
hebben een score van minder dan 50 
punten. Uiteraard is het streven van het 
VHCP om ook de komende jaren deze 
positieve trend door te zetten.

Al sinds 1997 werken het VHCP en zijn 
leden samen om de veiligheid van de 
chemiedistributie sector te vergroten 
voor mens en milieu door middel van 
deelname aan het Responsible Ca-
re-programma. Ook dit jaar zijn er weer 
inspanningen verricht om de chemische 
handelssector veiliger, gezonder en 
duurzamer te maken. Jaarlijks wordt de 
Responsible Care ‘barometer’ opgesteld. 
De barometer beoordeelt hoe actief 
leden van het VHCP invulling geven aan 
Responsible Care. 

Om de maximale score van 100 punten 
te halen moet een bedrijf:

1. Voldoen aan de Third Party Verifi-
cation-verplichting

2. De Responsible Care-enquête 
invullen

3. Minimaal twee klankbordgroepbij-
eenkomsten bijwonen 

4. Actief zijn binnen het VHCP. 




